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امام علی)ع(: 
كس�ی كه خود را در معرض 
تهم�ت ق�رار ده�د، نباي�د 
بدگمانِ به خويش را سرزنش 

كند. 
»گزيده تحف العقول«

 يادداشت ابراهيم حاتمي كيا 
بر مستند »بانو قدس ايران«

ابراهيم حاتمي كيا با انتش�ار 
يادداش�تي درباره مس�تند 
»بانو قدس ايران« اين مستند 
را فيلمي تأثيرگذار دانست. 
به گزارش »ج��وان« به نقل از 
ارتباطات و اطلاع رساني مركز 
گسترش س��ینماي مستند و 
تجربي، ابراهیم حاتمي كیا، كارگردان سرشناس سینماي ايران 

در يادداشتي درباره »بانو قدس ايران« نوشت:
»چه عنوان زيبايي است، بانو قدس ايران!

نس��ل من در پرتو جذبه امام خمیني چنان ذوب شده كه هنوز 
بعد از سه دهه توان خارج شدن از س��یطره اين جذبه را ندارد، 
اما اكنون به مدد هنرمندانه آقا مصطف��ي رزاق كريمي قادريم 
گوشه اي از سايه هاي اين خورش��ید را بهتر و عمیق تر ببینیم. 
فیلم مس��تند »بانو قدس ايران« اثري اس��ت اثرگذار كه از ياد 
نمي رود؛ فیلمي كه با يك بار ديدن در وجودت جاري مي شود و 
بارها روحت آن  را بازخواني مي كند. اين فیلمساز در ادامه آورده 
اس��ت: »من در مقابل قدرت و حوصله و دستخط آقا مصطفي 
رزاق كريمي سر تعظیم فرود مي آورم. او هنرمندي كمال گراست 
كه در شكار و هدايت لحظه ها، تابلويي جديد از امام خمیني در 
قاب روحمان زنده مي كند.« مستند »بانو قدس ايران« ساخته 
مصطفي رزاق كريمي، روايتي شاعرانه از زندگي پرفراز و نشیب 
بانو ثقفي همس��ر امام راحل اس��ت. اين فیلم محصول مؤسسه 
فرهنگي- هنري »عروج« اس��ت و با مش��اركت مركز گسترش 
تولید شده است. »بانو قدس ايران« در طرح »اكران حقیقت« در 

سامانه هاشور و مراكز فرهنگي نمايش داده مي شود.
.............................................................................................................

 سريال علمي- امنيتي »محرمانه« 
وارد مرحله توليد مي شود

س�ريال س�ريال 30 قس�متي »محرمانه« در بس�تر فضاي 
داس�تاني علمي- امنيتي- جاسوس�ي توس�ط مؤسس�ه  
فرهنگي- هنري انديش�ه  ش�هيد آويني توليد مي ش�ود. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي مؤسسه ، »محرمانه«، 
داستاني است از پیش��رفت هاي علمي دانش��مندان كشور در 
حوزه  پزشكي كه موانعي همچون اهداف مخرب سرويس هاي 
جاسوسي غرب را در مسیر دس��تیابي كشور به ساخت واكسن 
تولید داخلي در مقابل مي بیند. اين سريال بعد از تكمیل مراحل 
نگارش فیلمنامه و با توجه به حساسیت موضوع سريال، به دقت 

مورد بازبیني كارشناسانه قرار مي گیرد. 
سريال »محرمانه« به نويسندگي »مهدي حمزه« و تهیه كنندگي 
»سید رامین  موس��وي« به زودي با تكمیل بازيگران و انتخاب 
كارگردان، به مرحله تولید خواهد رس��ید. در خلاصه  داس��تان 
»محرمانه« آمده اس��ت: »ش��یوع بیماري هاي ويروسي باعث 
مي شود كه پزشكان ايراني درصدد ساخت واكسن داخلي باشند. 

اين خبر به گوش سرويس هاي جاسوسي دشمن مي  رسد.«
.............................................................................................................
آماده سازي نسخه سينمايي »عاشورا« 

براي »فجر«
ابوالفضل صفري، تهيه كننده سريال »عاشورا« از آماده سازي 
نس�خه س�ينمايي آن براي جش�نواره فيلم فجر خبر داد. 
ابوالفضل صفري درباره وضعیت تصويربرداري سريال »عاشورا« 
به مهر گفت: تصويربرداري س��ريال »عاش��ورا« به كارگرداني 
هادي حجازي فر به رغم تمام مشكلات و پیچیدگي هاي تولید 
ادامه دارد. وي با اشاره به اينكه در تدارك يك نسخه سینمايي 
از اين مجموعه هستند، اظهار كرد: اين سريال در هفت يا هشت 
قسمت و در ساختار الف ويژه ساخته مي ش��ود اما احتمالاً يك 

نسخه سینمايي هم دارد. 
صفري تصريح كرد: در تلاشیم تا نسخه سینمايي اين سريال را 

به جشنواره فیلم فجر امسال برسانیم. 
تهیه كننده »عاشورا« در پايان درباره زمان پايان تصويربرداري 
س��ريال نیز گف��ت: احتمالاً ح��دود يك م��اه ت��ا 45روز ديگر 

تصويربرداري سريال به پايان مي رسد. 
.............................................................................................................

 آغاز نام  نويسي بخش رقابتي
جشنواره موسيقي فجر

نام نويسي بخش رقابتي سي و هفتمين جشنواره موسيقي 
فجر آغاز شد. 

به گزارش »جوان« صاحبان آثار بر اساس اعلام فراخوان تا پايان 
وقت چهارشنبه اول دي مي توانند همه آلبوم  هاي صوتي خود را 
كه داراي مجوز از دفتر موسیقي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و 
ساير نهاد هاي رسمي است و در بازه زماني اول مهر 1398 تا اول 
مهر 14۰۰ به صورت فیزيكي يا ديجیتال منتشر شده، در پايگاه 
اينترنتي fajrmusicfestival. com ثبت كنند. سي و هفتمین 
جشنواره موس��یقي فجر، از 24 تا 29 بهمن امسال در بخش  هاي 

رقابتي )جايزه باربد( و غیررقابتي برگزار مي  شود. 

مصطفي محمدي     دیده بان

    فرزين ماندگار
آم�وزش در ه�ر كش�ور توس�عه يافته اي 
زيربناي توس�عه اس�ت و در ايران اگرچه 
هم�واره نظ�ام آموزش�ي ب�ا مش�كلات 
و كاس�تي هاي خودس�اخته دس�ت ب�ه 
گريبان بوده اما از مي�ان برخي تحولات و 
جرقه هايي كه كورس�و مي زنند، اتفاقات 
خوبي رق�م مي خ�ورد و بعض�اً چهره ها و 
اس�تعدادهايي ش�كوفا مي ش�وند. دوره 
آموزشي »كاتينو« كه حوزه هنري سازمان 
تبليغ�ات اس�لامي آن را كليدزده اس�ت 
مي تواند گام�ي در جهت تربي�ت نيروي 
فيلمس�از ب�راي انقلاب اس�لامي باش�د. 

   دوره آموزشي كاتينو
ديروز آيین رونمايي از پوس��تر و آغاز دومین 
دوره آموزش فیلمساز »كاتینو« با حضور رئیس 
سازمان س��ینمايي حوزه هنري و مديرعامل 

باشگاه فیلم سوره برگزار شد. 
در اين مراس��م كه در محل باشگاه فیلم سوره 
و با حضور تعدادي از كارگردانان و هنرمندان 
اين مجموعه سینمايي برگزار شد، محمدجواد 
موحد درباره دوره آموزش فیلمس��از كاتینو1 
گفت: از ابتداي س��ال گذش��ته به دنبال اين 
بوديم ك��ه بتوانیم نس��ل جديد فیلمس��ازان 
باشگاه فیلم سوره را با انتخاب از میان نوجوانان 
و جوان��ان مس��تعد و دغدغه مند اي��ن حوزه 
انتخاب و وارد مس��یر تربیتي باش��گاه كنیم، 
به همین دلیل تصمیم گرفتیم اين مس��یر را 
به شكلي قاعده مند در دوره آموزشي كاتینو1 

تجربه كنیم. 
مديرعامل باش��گاه فیلم س��وره درباره دوره 
آموزش��ي كاتینو1 ادام��ه داد: م��ا در دوره 
آموزش��ي كاتینو1 بعد از فراخوان و بررسي 
بی��ش از 15۰ متقاضي، بع��د از چند مرحله 
بررس��ي تخصصي، به 25 نفر رس��یديم كه 
وارد اين دوره آموزش��ي شوند و با حضور آنها 
دوره هاي آكادمیك و نظري با حضور اساتید 
متخصص برگزار شد اما همان طور كه از ابتدا 
هم برنامه ري��زي كرده بودي��م، خیلي زود از 
آموزش هاي نظري عبور كرديم و مربیان دوره 
شبیه به منتور عمل كرده و بچه هاي كاتینو 
هم خیلي زود سراغ نوش��تن فیلمنامه هاي 
خود رفتند ك��ه بتوانن��د وارد عرصه تجربي 

فیلمسازي ش��وند و در س��طح آموزش هاي 
نظري باقي نمانن��د. مربیان باش��گاه هم در 
كنارشان قرار داشتند تا هنرجويان كاتینو از 
مش��ورت و راهنمايي هاي آنها استفاده كنند 
و خروجي اين دوره آموزش��ي 11فیلمنامه  و 
چهار فیلم ساخته  شده است كه اتفاقاً يكي از 
آنها در جشنواره فیلم مدرسه تنديس بهترين 
فیلم را كس��ب كرد و يكي ديگ��ر از بچه هاي 
كاتینو هم در بخش ديگري تنديس بهترين 

فیلم را از آن خود كرد. 
موحد درباره ثم��رات دوره آموزش كاتینو1 
گفت: با همه سختي هايي كه كاتینو1 داشت، 
ولي به نظرم خروجي و نتیجه اين دوره قابل 
دفاع است. از جوانان و نوجواناني كه با مسیر 
تربیتي باش��گاه همراه ش��دند و ب��ه مرحله 
فیلمسازي رس��یدند تا بعضي ديگر از بچه ها 
كه در قالب هاي ديگري مانند نويس��ندگي، 
تدوين و حتي مديريت دوره آموزشي كاتینو 
به ما كمك مي كنند و مس��یر رش��د خود را 
طي مي كنند. اينكه چند هنرجوي كاتینو1 
هم اكنون در نويس��ندگي س��ريال تازه وارد 
به ما كم��ك مي كنن��د، بخش ديگ��ري در 
تصويربرداري يكي از آثار حرفه اي تلويزيون 
مش��غول فعالیت ش��ده و دو نفر از بچه هاي 
كاتینو توانستند در جش��نواره فیلم مدرسه 
تنديس بهترين فیلم را كس��ب كنند، نشان 
مي دهد مي ش��ود به آينده اين بچه ها بسیار 
امی��دوار بود و كاتین��و در مرحل��ه انتخاب و 

تربیت، خوب عمل كرده است. 
   جوششي بودن و اصيل بودن پاتوق

مديرعامل باش��گاه فیلم س��وره درباره دوره 
آم��وزش كاتین��و2 گف��ت: دوره كاتین��و1 را 
به  دقت بررس��ي و روند و مس��یر اين دوره را 
آسیب شناسانه مرور كرديم تا بتوانیم كاتینو2 
را ب��ه بهترين ش��كل ممك��ن برگ��زار كنیم. 

امیدواريم اي��ن دوره مانن��د دوره اول كاتینو 
در گیرودار كرونا به تأخی��ر نیفتد و بتوانیم تا 
انتهاي س��ال آن را به نقطه مطلوبي برسانیم. 
تلاش مي كنیم كه كاتینو2 طرح و اتفاق بزرگ 
و مؤثري باش��د كه كمترين ايراد و بیشترين 

بازدهي را داشته باشد. 
در ادامه اين مراس��م، حمیدرض��ا جعفريان، 
رئیس سازمان س��ینمايي حوزه هنري درباره 
دوره آموزش��ي كاتینو گفت: دوره آموزش��ي 
كاتینو يكي از اتفاقات ج��ذاب و دلگرم كننده 
باشگاه فیلم سوره است كه به  طور مرتب آن را 
پیگیري مي كنیم و امیدوار هستیم ادامه دار و 

مستمر باشد. 
جعفريان در ادامه با اش��اره ب��ه جنس تربیتي 
باشگاه فیلم سوره در حوزه تربیت فیلمسازان 
جوان گفت: مهم ترين ويژگي باشگاه فیلم سوره 
جوششي بودن و اصیل بودن پاتوق و جمع هاي 
آن است. همین  كه جمعي از جوانان هنرمند، 
ايده ها و گفت وگوها و محتواه��اي خود را در 
خلال زندگي ك��ردن و حی��ات جمعي كه در 
كنار هم در باش��گاه رقم مي خورد، به اشتراك 
مي گذارن��د، خاصیت جوشش��ي و درون زاي 
باشگاه فیلم س��وره را قوام مي بخشد و همین 
اتفاق اس��ت كه هويت هنرمندان باش��گاه را 
شكل مي دهد و به تحقق ش��عار باشگاه يعني 
»س��اختن آدم ها از س��اختن فیلم ه��ا مهم تر 
است« ختم مي شود. بايد همه ما از اين خاصیت 
باش��گاه حراس��ت كنیم و آن را حفظ نمايیم. 
از طرف ديگ��ر هم به اين فك��ر كنیم كه مدل 
منحصربه فرد باشگاه در دوره آموزشي كاتینو 

قابلیت پايش، توسعه و ارتقا دارد. 
   ضدساختارهاي بوروكراتيك

رئیس سازمان سینمايي حوزه هنري ادامه 
داد: ش��ايد بايد به اين موضوع فكر كنیم كه 
چگونه مي توان میان اين دو موضوع، يعني 
حفظ هويت و اصالت تربیتي باش��گاه فیلم 
سوره و مدل سازي و فرآيند سازي اين مسیر 
تعادل ايجاد كرد كه هیچ كدام آسیب نبیند. 
وظیفه ما حراس��ت از هويت اصیل باش��گاه 
است كه البته مي دانم دوستان باشگاه فیلم 
س��وره روي اين موضوع متمركز و حساس 
هس��تند چراكه اگر اين اتفاق خدشه ببیند، 
اين هويت اصیل و جوشش��ي باشگاه است 
كه آس��یب مي بیند. همان طور كه روزگاري 
هويت اصی��ل حوزه هنري ك��ه مانند امروز 
باشگاه فیلم س��وره درون زا و میزبان حیات 
دس��ته جمعي هنرمندان بود، به  مرور تغییر 
ماهی��ت داد و آن هويت اصی��ل جاي خود 
را به يك اتفاق بوروكراتیك و س��اختارمند 
داد كه ش��باهت هاي زيادي ب��ه ارگان ها و 
سازمان هاي ديگر كش��ور دارد، در حالي  كه 
ابتداي حیات حوزه كاملًا ضدس��اختارهاي 
بوروكراتیك و اداري مرسوم بود ولي به  مرور 

چنین اتفاقي افتاد. 
در انتهاي اين مراس��م با حض��ور هنرمندان و 
مس��ئولان گروه هنري كات، از پوستر و نشان 

دوره آموزشي كاتینو رونمايي شد.

كاتينو جوششي و اصيل است
 از نقاط ضعف سينماي ايران به ويژه در ميان سينماي انقلاب همواره دست كم گرفتن 

تربيت نيرو بوده است و دوره تربيتي فيلمساز حوزه هنري با عنوان »كاتينو« را مي توان 
گامي هرچند ناقص در اين راه دانست

مهم ترين ويژگي باش��گاه 
فيل��م س��وره جوشش��ي 
بودن و اصيل بودن پاتوق 
اس��ت آن  جمع ه��اي  و 

     كودك     رویداد

كامبيز درمبخش هم از ميان ما رفت 
درگذشت كاريكاتوريستي كه معترض به توهين به ساحت پيامبر)ص( شد

    مصطفي محمدي
كامبيز درمبخش، هنرمند پيشكسوت كاريكاتور روز گذشته 
در سن ۷۹سالگي و بر اثر ابتلا به كرونا دار فاني را وداع گفت. 
به گزارش »ج��وان« به نقل از روابط  عمومي مؤسس��ه هنرمندان 
پیشكس��وت، كامبیز درمبخش كه از چندي قبل درگیر بیماري 
كرونا شده بود، روز گذشته بر اثر عوارض اين بیماري درگذشت. اين 
هنرمند طراح، كاريكاتوريست و گرافیست فقید كشورمان برنده 
چندين جايزه بزرگ معتبر جهاني ش��ده و تاكنون چند نمايشگاه 
مستقل از آثارش در كش��ورهاي مختلف جهان برگزار كرده بود. 
امروزه در هر جاي دنیا كه صحبت از كاريكاتور باشد، بدون شك نام 
او با احترام آورده مي شود. او برنده جايزه هاي مختلفي در بزرگ ترين 
و معتبرترين مس��ابقات بین المللي كاريكاتور ژاپن، آلمان، ايتالیا، 

سوئیس، بلژيك، تركیه، برزيل و يوگسلاوي بود. 
درمبخش در 1393 نشان ش��والیه را از دولت فرانسه دريافت 
كرد، با اين حال پس از توهین نش��ريه فرانسوي »شارلي ابدو« 
به س��احت مقدس پیامبر)ص(، س��اكت نماند و گفت: مسئله 
آزادي بیان و توهین به مقدسات دو مقوله جدا هستند، آزادي 
بیان براي سانسور مسائل در مطبوعات مطرح مي شود و كاملًا 
با فضاي توهین به مقدسات فرق مي كند. در طول سال هايي كه 
كاريكاتوريست هاي ايراني را مي شناسم، نه تنها هیچ يك از آنها 
به پیامبران ساير اديان توهین نكرده اند بلكه به ساير انبیای الهي 
احترام گذاشته اند. ما هم انتظار داريم كاريكاتوريست های ساير 

اديان به پیامبر ما هم احترام بگذارند. 
وي همچنین در 139۷ در مراسم پاياني ششمین »جشنواره 

بین المللي هنر ب��راي صلح« يكي از چه��ار هنرمندي بود كه 
نشان عالي »هنر براي صلح« را به خود اختصاص داد. مستند 
سینماي كاغذي درباره آثار و زندگي كامبیز درمبخش شرح 

مصوري از زندگي اوست. 
آثار درم بخش در موزه هاي هنرهاي معاصر تهران، فرهنگستان هنر 
خانه صبا، كتابخانه ملي، موزه سنديكاي گرافیست هاي ايران، موزه 
آوينیون پاريس، موزه كاريكاتور بازل سوئیس، موزه كاريكاتور گابروو 
در بلغارستان، موزه هیروشیما در ژاپن، موزه ضدجنگ يوگسلاوي، 
موزه كاريكاتور استامبول تركیه، موزه كاريكاتور ورشو در لهستان و 

مجموعه شهرداري شهر فرانكفورت آلمان نگهداري مي شود. 
در كنار اين فعالیت ها درمبخش در حوزه تبلیغات تصويرگري كتاب 
كودك، پوستر، فیلم كوتاه، كارت پستال و تقويم فعال بود و از اواسط 
دهه8۰ وارد انیمیشن سازي هم شد. آثار وي با خطوطي ساده و سیاه 
روي زمینه س��فید كاغذ ش��كل مي گرفت و كاراكترهايي را به وجود 

مي آورد كه در هر تابلو روايتگر داستاني متفاوت و تأثیرگذار هستند.

رضا فياضي: 

خاله ها، عمو ها و عمه ها در سيما آثار فاخري براي كودك نيستند

بازيگ�ر تلويزي�ون و آثار ك�ودك و نوج�وان مي گويد: در 
عرص�ه مهج�ور ك�ودك باي�د آث�اري تولي�د ش�وند كه 
ضم�ن برخ�ورداري از فض�اي رؤياپ�ردازي و تخي�ل 
ك�ودكان را در مس�ير آش�نايي ب�ا فرهن�گ درس�ت 
صحب�ت ك�ردن و درس�ت انديش�يدن ق�رار دهن�د. 
رضا فیاض��ي، بازيگر تلويزيون و آثار حوزه ك��ودك و نوجوان در 
رابطه با توجه به ادبیات و عرصه فرهنگ و هنر به میزان به میزان 
گفت: اگر در ادبیات و فیلم هايمان فرهن��گ كتابخواني، فیلم و 
تئاتر تماشا كردن، موسیقي فاخر شنیدن، كنسرت رفتن و مسائل 
فرهنگي ديگري از اين قبیل را تبلیغ كنیم، ديگر كس��اني پیدا 
نخواهند شد كه به خود اجازه توهین به فرهنگ و هنر ما را بدهند. 
دلم از بي توجهي به فرهنگ و ادبیات به درد آمده است، بنابراين 
همانقدر كه براي فوتبال و ورزش هاي ديگر تبلیغ مي شود، نیاز 
مبرم است كه در راستاي هنر نیز همان قدر تبلیغ صورت گیرد 
تا وضعیت اين عرصه به س��امان و تعالي مطلوبي دست يابد، در 

غیر اين صورت به لحاظ فرهنگ و ادبی��ات عقب خواهیم ماند. 
اين بازيگر با بیان اينكه چراغ آثار نمايشي كودك خاموش شده 
و تولید اين گونه آثار به صفر رسیده اس��ت، افزود: تخیل و تفكر 
را در بخش هاي زيادي از كار هاي هنري مان از دس��ت داده ايم و 
خاطراتي را كه با ساخت آثاري، چون زي زي گولو، كلاه قرمزي، 
مدرسه موش ها و دنیاي ش��یرين براي بچه هاي آن دوران رقم 
خورد، ديگر براي كودكان اين دوره تولید نمي كنیم و به گونه اي 

درصد اين نوع ساخته ها به صفر رسیده است. 
اين بازيگر و نويس��نده با بیان اينكه علاقه واف��ري به تولیدات 
نمايش��ي و هنري كودك دارد، خاطر نش��ان مي كند: بسیاري 
از فعالان عرصه كودك بودند كه آث��ار فاخر و ماندگاري در اين 
عرصه تولید نمودند، اما هم اكنون ش��رايط به گونه اي شده كه 
به آنها فرصت فعالیت در اين حوزه كه فضاي مهم و تأثیرگذاري 
است، داده نمي شود، يعني در واقع پشتوانه اي ندارند تا بر اساس 
آن بتوانند برنامه هاي موفقي در زمینه ك��ودك ارائه دهند، در 
صورتي كه سرش��ار از ايده و تجربه هس��تند، پس وقتي بخش 
اعظم ما كنار گذاشته مي شويم، اتفاق جالبي نمي افتد و مجبور 
هس��تیم قناعت كنیم به خاله عمو و عمه و... كه اين روز ها در 
برنامه هاي كودك باب شده اند. وي تأكید مي كند: عرصه مهجور 
كودك مي طلبد آثاري داشته باش��د كه علاوه بر برخورداري از 
فضاي فانتزي، حس رؤياپردازي و تخیل را در كودكان برانگیزد 
و آنان را در مس��یر آش��نايي با ادبیات صحیح، فرهنگ درست 
صحبت كردن، فرهنگ انديشیدن و مسائل مهمي كه مي تواند 

در تربیت شان مؤثر باشد، قرار دهد.

    نقد فیلم

 رئيس بنياد سعدي
در مراسم بزرگداشت محمدجواد محبت:

»محبت« از پيشگامان شعر انقلاب است
رئي�س بني�اد س�عدي در محف�ل ادب�ي گراميداش�ت »محمدج�واد 
محب�ت« ضم�ن تأكي�د ب�ر اينك�ه محب�ت را ب�ه راس�تي  باي�د يك�ي از 
پيش�گامان ش�عر انق�لاب دانس�ت، مي گوي�د: ش�عر محب�ت، روان 
و دلنش�ين و صميم�ي و در عي�ن ح�ال فصي�ح و محك�م اس�ت. 
غلامعلي حدادعادل، رئیس بنیاد سعدي در محفل ادبي هنديران كه به منظور 
گرامیداشت »محمدجواد محبت« و آشنايي با شعر و شخصیت ايشان و رونمايي 
از تازه ترين مجموعه ش��عر اين ش��اعر فقید با نام »با چشم های شرقى« برگزار 
شد، گفت: استاد محبت را بیش از 4۰ سال بود مي شناختم. او در دهه6۰ همراه 
با ش��ادروان نصرالله مرداني در انتخاب و نیز س��رودن ش��عرهاي مناسب براي 
كتاب هاي درسي بسیار فعال و مؤثر بود. در آن سال ها من از شعرهاي لطیف و 

لطف و صفاي روحي او بهره بسیار بردم. 
وي ادامه داد: شعر محبت، روان و دلنشین و صمیمي و در عین حال فصیح و محكم 
است. بايد گفت كه ويژگي هاي شعر او هنوز چنان كه بايد شناخته نشده است و جا 
دارد كارهاي پژوهشي خاصي درباره سبك و زبان شعر او صورت بگیرد. محبت را 
به راستي  بايد يكي از پیشگامان شعر انقلاب دانست. محبت استاد محبت است. او با 
تواضعي كه ذاتي اوست، تمايلي به شهرت ندارد. محمدمهدي عبداللهي از شاعران 
كشورمان هم عنوان كرد: محبت به معناي واقعي كلمه در رفتار، گفتار و مجموعه آثار 
استاد محبت، ساري و جاري است. محمدجواد محبت، معلمي با اخلاق و شاعري با 
محبت بود. محبت را بايد در شعرهايش جست وجو كرد. وي همانند شعرهايش زلال 

و باصفا و صمیمي و نجیب است و آيینگي در اشعارش موج مي زند.

جفنگ بازي ديگري از هادي در نمايش خانگي 
  براي منوچهر هادي در ساخت سريال »نيسان آبي«

نه ميزانسن و نه فيلمنامه اهميت داشته و نه ديگر قادر است از بازيگرش بازي بگيرد
      افشين عليار

آث�ار قبل�ي منوچهر ه�ادي باع�ث مي ش�ود مخاطب 
ش�بكه نماي�ش خانگ�ي رغبتي ب�راي ديدن س�ريال 
جديدش نداشته باش�د. ديدن عاش�قانه، گيسو، دل، 
رحم�ان1400 يا آينه بغ�ل براي مخاطب كافي اس�ت تا 
بداند س�ازنده اين آثار مخاطب را نه تنها جدي نگرفته 
بلكه دس�ت كم گرفته اس�ت و آنچه از س�وي هادي در 
اين سال ها ساخته ش�ده قطعاً نامش اثر هنري نيست. 
 از آنجا كه اساساً فیلم و س��ريال هاي منوچهر هادي قابل 
نقد و بررس��ي و تحلیل هنري نیستند، مي توان از چرايي و 
چگونگي بسازبفروشي هادي نوشت و از اينكه اين كارگردان 
برايش هنر و كارگرداني مسئله نیست، با ديدن 1۰دقیقه از 
قسمت اول نیسان آبي خود را نمايان مي كند. ديگر براي او 
نه میزانسن و نه فیلمنامه مهم است نه قادر است از بازيگرش 
بازي بگیرد! آنچه براي هادي و تهیه كننده جوانش كه روزي 
كار روابط عمومي در سینما انجام مي داده صرفاً درآمدزايي 
مطرح است و تبلیغات و زرق و برق براي اين مقصود حرف 
اول را مي زند. تهیه كننده با روابط پیشیني كه داشته حالا 
مي تواند در هر پیچ سینمايي تبلیغ سريالي را بكند كه فاقد 

ارزش هنري است. 
نیس��ان آبي قطعاً از جفنگ بازي يا لوده بازي با گرايش��ات 
منسوخ شده نوس��تالژيك مي آيد. چند فیلم در سینماي 
ايران وجود داشته كه توانس��ته درباره دهه6۰ درست و با 
قاعده قصه بگويد؟ قطعاً نهنگ عنبر مهم ترين آنهاس��ت و 
بايد اشاره كنم به فیلم گیج گاه س��اخته عادل تبريزي كه 
در آن با وجود روايت درس��ت داس��تاني در دهه6۰ نگاه به 
جمشید هاش��م پور به عنوان يك اس��طوره سینمايي بوده 
اما در نیس��ان آبي همه چیز در س��طح يك شوخي لوس و 
بي محتوا با جمش��ید هاشم پور اس��ت كه دلیل حضورش 
در چنین س��ريالي مشخص نیس��ت يا اينكه چگونه بهناز 
جعفري و حسین ياري حاضر شده اند در سريالي بازي كنند 
كه آس��یب بزرگي به كارنامه هنري آنهاست چراكه نیسان 
آبي حاصل جوزدگي و كلیشه سازي آن هم به بدترين شیوه 

روايي از دهه6۰ است. 
نیسان آبي حاصل جمع بازيگراني اس��ت كه قطعاً با بداهه 
ديالوگ مي گويند و ايجاد موقعیت هاي آن بر اساس تنزل 
سلیقه مخاطب اس��ت. علاقه هادي به مس��ائل جنسي و 
اروتیك در اينجا هم ديده مي ش��ود و نمي دانیم او چگونه 

فكر مي كند و چرا متوجه نیست ايجاد چنین موقعیت هاي 
هجوي از مخاطب خنده نمي گیرد. اين ب��ار هم ابتذال در 
ديالوگ ها سرش��ار است و چگونه مي ش��ود آن را در جمع 
خانواده تماش��ا كرد؟ هادي اذعان دارد اين س��ريال براي 
خانواده هاس��ت تا آنها بخندند! اما نیس��ان آبي جز در حد 
يك خزعب��ل كار ديگري نمي تواند انجام بدهد، احس��اس 
مي شود ديالوگ ها در حد فحش هاي كوچه و خیابان است. 
براي ايجاد موقعیت ها چه زحمتي كش��یده شده جز كپي 

دست چندم از آثار فیلمفارسي! 
اساساً هادي سطح س��واد مخاطبش را در ازاي درآمدزايي 
به مسخره گرفته و احساس كرده با هر جفنگیاتي مي تواند 
مخاطب به دست بیاورد. از آنجا كه باب شده سینما و سريال 
براي مخاطب سرگرمي است، هادي هم از اين مفهوم كه آن 
را درست فهم نكرده در سريال سازي سوءاستفاده مي كند 
اما نیس��ان آبي نه باعث س��رگرمي مخاطب مي شود و نه 
مي تواند او را بخنداند چراكه هادي سعي داشته است ابتذال 
را در سلیقه مخاطب ترويج بدهد؛ ابتذالي كه از شوخي هاي 
جنس��ي زن و مرد و روابط زناش��ويي تا فحش هايي كه در 
ديالوگ رد و بدل مي شود، ديده مي شود اما مخاطب امروز 

شرم و حیا را تشخیص مي دهد. 
به هر حال نیس��ان آبي در اين سه قس��مت چیزي نداشته 
جز توهین ريز و درش��ت ب��ه مخاط��ب، كارگرداني در آن 
حتي در ساده ترين معني اش هم ديده نمي شود و بازيگران 
تلويزيوني اش قطعاً براي امرار معاش در آن بازي كردند و اگر 
نه، مگر مي ش��ود بازيگري مثل بهناز جعفري با آن كارنامه 
درخش��ان بازيگري يا جمشید هاشم پور س��تاره دهه۷۰ 
سینما خبر از ابتذال دس��ت اندركاران اين سريال نداشته 
باشند؟ راستي چه كسي هم اكنون مسئولیت پروانه ساخت 

و نمايش چنین اثري را بر عهده دارد! 

     شعر 


